
Hivern 2025 / Núm. 24 / © Comú d’Ordino 

© Toni Grases



03 Editorial i l’opinió de la minoria
04  Trofeu Borrufa 
06 Pressupost 2025
10 Perfil. Ludovic Albós
11 Consell d’Adolescents
12 Notícies breus
13 Premi a la Nit de la Candela
14 Mostra Gastronòmica
15 Cultura
16 Relacions institucionals
18 Associacionisme i Participació Ciutadana
19 Gent gran
20 Recull fotogràfic de Nadal
23 Recull fotogràfic dels concerts AFO
24 Agenda
26 Entrevista a Bartumeu Gabriel 

Ín
d

e
x

Telèfons d’interès

COMÚ D’ORDINO
Atenció Ciutadana  163
Tràmits   878 100
Casa Pairal   878 130
Escola Bressol  878 118
Ludoescola  878 150
Punt Jove  878 170
Biblioteca  878 136
CEO   878 110
La Capsa  878 175
Escola de Música 736 940
Deixalleria  847 042

SALUT
CAP Ordino    747 025
Farmàcia Font Freda   837 000

Escola Primària Andorrana 837 001
Escola Primària Francesa 835 995
Escola Secundària Andorrana 747 020
Centre de Tecnificació  890 351
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Editorial

L’esquí és portada a ORDINO 
ÉS VIU amb motiu de la celebra-
ció del 33è Trofeu Borrufa. La 
primera competició de l’any ha 
portat a Ordino Arcalís prop de 
250 joves, esquiadors i esquia-
dores provinents de vint-i-tres 
països diferents. Tres dècades 
després, no hem perdut la il·lusió 
per aquesta prova juvenil inclosa 
en el calendari FIS, que promou 
entre els adolescents els valors de 
l’esport associats a la cultura de 
l’esforç, la dedicació i l’alta com-

petició. Cal agrair, des del Comú, 
la implicació i la professionalitat 
de l’organització a Grandvalira 
Resorts i el suport incondicional 
del Ministeri i la Secretaria d’Es-
ports. És un bon moment també 
per agrair i reconèixer el mèrit i 
la tasca dels clubs del país, i molt 
especialment l’Esquí Club d’Ordi-
no Arcalís (ECOA), tota una insti-
tució a la parròquia.

Hem acabat l’any amb l’apro-
vació del pressupost per al 2025, 
per a un exercici continuista i 
rea lista que respongui a les ne-
cessitats de la parròquia. El pri-
mer any de mandat ha estat in-
tens i dedicat a millores del dia a 
dia, però també hi ha hagut as-
soliments importants com l’apro-

Maria del Mar Coma, cònsol major

En la recent sessió de comú hem expressat la nostra preocupació per la manca d’una 
partida pressupostària destinada al desenvolupament del projecte del geriàtric. Malgrat 
les promeses fetes durant la campanya electoral, on es va assegurar que aquesta iniciativa 
es duria a terme, el resultat actual és que no s’ha inclòs aquesta partida en el pressupost 
2025. La nostra decisió d’abstenir-nos en la votació respon a aquesta falta de compromís, 
entre altres motius. Considerem que el benestar de la nostra gent gran és una prioritat que 
no hauria de quedar en segon pla, i demanem que es doni una solució a aquesta situació.

Som conscients de les necessitats creixents de la nostra població més gran i, per tant, 
instem a fer el projecte del geriàtric.

Enric Dolsa Jordina Bringué

L’opinió
de la

minoria

vació provisional de la revisió del 
POUP, l’inici de les obres de l’Ho-
tel Casamanya i la construcció 
d’una àrea lúdica i esportiva per 
als nostres joves. La implicació i 
el diàleg d’aquest sector de la 
població és molt important per 
a nosaltres, i així comencem el 
2025 amb un projecte engresca-
dor com és la posada en marxa 
del Consell d’Adolescents de les 
Valls del Nord. Les persones se-
gueixen al centre de les nostres 
polítiques, amb reptes impor-
tants com la qualitat de vida i el 
benestar social. L’obertura d’un 
centre de dia a la Massana és un 
altre projecte a les Valls del Nord 
que apunta en la mateixa direc-
ció de donar resposta a la neces-
sitat assistencial de la gent gran. 
La creació d’un centre sociosani-
tari per cobrir l’envelliment de la 
població continua sobre la taula 
però, com a tema cabdal que és, 
no vol precipitació i necessita 
més acords i consensos per ga-
rantir l’èxit del projecte. 

Comencem l’any amb 
un projecte engresca-
dor com és el Consell 
d’Adolescents de les 

Valls del Nord
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La delegació andorrana tanca una de les 
millors edicions del Trofeu Borrufa 

El Trofeu Borrufa ha tancat la 33a edició amb la 
cerimònia de clausura que va tenir lloc el dijous 30 
de gener a la tarda a la plaça Major d’Ordino, on 
també es va fer entrega dels últims premis, tant de 
les competicions de la jornada com dels resultats de la 
classificació final. L’equip An-
dorra 1 s’ha imposat aquest 
any amb una puntuació de 
324 punts i s’ha proclamat 
vencedor del Trofeu Borrufa 
2025, molt per sobre del se-
gon classificat, que ha estat l’equip Gran Bretanya 
1, amb 193 punts. Per només un punt, l’equip França 
1 ha quedat en tercera posició, amb una puntuació 
total de 192 punts.

Després de quatre dies de competició, la delegació 
tricolor va mostrar el bon estat de l’esquí al Principat 
amb una excel·lent participació, que va aconseguir 
un total de 17 podis (cal recordar que en el Trofeu 
Borrufa la 4a i 5a posició també comptabilitzen com 

a podi), entre els quals 14 medalles, i d’aquestes 8 són 
or, 4 són plata i 2 són bronze. La delegació andorra-
na la formaven 61 esquiadors, dels quals 20 estaven 
classificats per marca als grups Andorra 1 i Andorra 2. 

A la cerimònia de clausura de l’últim dia també 
es van premiar els millors an-
dorrans del Trofeu Borrufa 
d’enguany, que van ser Paula 
Ledesma i Thomas Breitfuss 
en U14, amb una puntuació 
de 30 i 45 punts, respectiva-

ment, i Etna Pou i Max Black en U16, amb 50 i 75 
punts, respectivament. 

La 33a edició del Trofeu Borrufa, en el qual van 
prendre part 250 corredors provinents de 23 països 
diferents, va ser tot un èxit, amb unes bones con-
dicions de neu a partir de les nevades de la segona 
jornada, però fins i tot en condicions adverses com les 
del primer dia es van poder disputar totes les proves, 
fet que l’organització va valorar molt positivament.

Andorra suma fins a vuit  
medalles d’or, quatre de plata  

i dues de bronze

L’equip Andorra 1, guanyador del Trofeu Borrufa, amb la resta de la delegació andorrana el dia de la cloenda.

© Toni Grases



5

Els equips participants en el Trofeu Borrufa a la cerimònia d’inauguració, a l’Andorra Congrés Centre Ordino.

Max Black, guanyador de totes les curses en què  
ha participat en categoria U16, en una de les proves.

Els corredors celebren els resultats del Trofeu Borrufa 
a la festa de cloenda a la plaça Major d’Ordino.

Paula Ledesma competint. Ha estat la millor 
andorrana en categoria U14.

© Toni Grases
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El pressupost del 2025 s’aprova amb una 
inversió prevista de 5,9 milions d’euros

El Consell dels Sants Inno-
cents, l’últim de l’any, va servir 
per aprovar el pressupost per a 
l’exercici 2025. Amb set vots a 
favor i una abstenció per part 
del conseller Enric Dolsa, es van 
aprovar els números «correc-
tes», en paraules de la minoria, 
i «realistes» des de la majoria. 
L’abstenció del conseller, segons 
va explicar, estava motivada per 

de 17.630.318 € i una inversió 
de 5.989.307,27 € per al proper 
exercici. Els ingressos previs-
tos presenten una disminució 
dels tributs -impostos directes i 
taxes- de la construcció. La di-
ferència negativa de 3.886.173 
€ del pressupost a les despeses 
previstes de 21.516.492 € s’assu-
mirà amb romanent de tresore-
ria del Comú, segons va indicar 
el conseller de Finances i Pressu-

post, Ludovic Albós, en la seva 
explicació. Albós va demanar 
prudència, vista la disminució 
dels ingressos de 2.236.113 € per 
impostos de la construcció, tot i 
el repunt que s’observa. 

Pel que fa al capítol d’in-
versions, amb 5.989.307 €, els 
principals projectes seran donar 
continuïtat al desdoblament de 
la xarxa d’aigua potable de la 
parròquia (833.000 €) per asse-
gurar una bona gestió i optimit-
zació del subministrament; les 
obres de manteniment de la co-
berta del CEO (238.460 €); la re-
novació del parc de comptadors 
d’aigua (100.000 €); la segona 
fase de l’àrea ludicoesportiva 
prop de l’Escola Andorrana de 
Secundària (110.418 €) i l’actua-
lització d’aplicacions informàti-
ques (71.961 €).

Durant l’any es preveu des-
tinar al voltant de 700.000 € 
a donar resposta a la deman-

la manca d’una partida destina-
da a la creació del sociosanita-
ri, «un projecte prioritari per al 
qual s’està buscant la ubicació 
idònia i el finançament neces-
sari, a més de treballar altres 
propostes com l’interès privat 
per fer pisos tutelats», va expli-
car la cònsol major, Maria del 
Mar Coma. El pressupost per 
al 2025 preveu uns ingressos 

Albós va demanar 
prudència vista la dis-
minució dels ingres-
sos per impostos de 

la construcció, tot i el 
repunt que s’observa

        RESUM DEL PRESSUPOST

Classificació econòmica
Pressupost inicial

2024
 Pressupost

2025
% Var.

Operacions corrents

Despeses corrents  13.615.456,11  14.499.790,27  6,50%

1 Despeses de personal 6.789.955,91 7.156.269,81 5,39%

2 Consums de béns corrents i serveis 5.702.643,40 6.271.268,20 9,97%

3 Despeses financeres 311.000,00 331.300,00 6,53%

4 Transferències corrents 811.856,80 740.952,26 -8,73%

Ingressos corrents 7.137.194,50 8.821.367,15 23,60%

1 Impostos directes 1.846.110,00 3.135.825,00 69,86%

2 Impostos indirectes 1.000.000,00 450.000,00 -55,00%

3 Taxes i altres ingressos 3.917.422,80 4.683.878,95 19,57%

4 Transferències corrents 190.500,00 177.500,00 -6,82%

5 Ingressos patrimonials 183.161,70 374.163,20 104,28%

Resultat operacions corrents -6.478.261,61 -5.678.423,12 -12,35%

Operacions de capital

  Inversions 5.621.083,91 6.091.701,27 8,37%

6 Inversions reals 5.525.379,91 5.989.307,27 8,40%

7 Transferències de capital 95.704,00 102.394,00 6,99%

  Ingressos 8.407.662,00 8.808.951,00 4,77%

6 Alienacions d’immobilitzat 170.448,00 0,00 -100,00%

7 Transferències de capital 8.237.214,00 8.808.951,00 6,94%

Resultat operacions de capital 2.786.578,09 2.717.249,73 -2,49%

 Resultat de gestió -3.691.683,52 -2.961.173,39 -19,79%

Despesa per actius i passius financers 920.000,00 925.000,00 0,54%

8 Retorn de préstecs 920.000,00 925.000,00 0,54%

Resultat -4.611.683,52 -3.886.173,39 -15,73%

Ingressos per actius i passius financers 4.611.683,52 3.886.173,39 -15,73%

8 Romanent de tresoreria 4.611.683,52 3.886.173,39 -15,73%

8 Endeutament 0,00 0,00

Resultat pressupostari 0,00 0,00
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da creixent d’aparcament a la 
parròquia. L’embelliment de 
nuclis urbans i les millores de 
la via pública per al 2025 in-
clouen l’arranjament i l’am-
pliació de voravies a la Clota 
Verda i l’adaptació de passos 
de vianants per facilitar la cir-
culació amb mobilitat reduïda. 
El compromís amb l’ús de les 

energies renovables i l’eficiència 
energètica rebrà una inversió 
de 282.000 € durant l’any 2025 
per a la instal·lació de plaques 
fotovoltaiques, aerotèrmia, en-
llumenat led i la progressiva 
substitució dels sistemes con-
vencionals.

La despesa corrent es pre-
veu que s’enfili a 14.499.790 €, 

incloent-hi l’actualització de 
l’IPC, al voltant del 4%, tot i 
que es preveu que sigui infe-
rior. La partida de béns i serveis 
inclourà l’actualització del sis-
tema de telegestió per al con-
trol remot de l’aigua potable i 
el clavegueram, que assumirà el 
Departament de Manteniment i 
Serveis Públics, abans gestionat 
per la Mancomunitat d’Aigües. 
Destaquen també les despeses 
derivades de la implantació de 
l’administració electrònica, la 
normativa en protecció de da-
des i les millores al servei de bus, 
que es reflecteixen en el nou di-
buix del 2025.

Pel que fa al total de l’en-
deutament per al pressupost 
2025 es preveu que no superi 
els 11.480.101 €, cosa que supo-
sa només el 71,64% del 200% 
permès, deu punts per sota de 
l’exercici anterior. Per retornar 
el préstec vigent es preveuen 
925.000 €.

Despeses
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El Comú inverteix en la xarxa d’aigua  
per renovar-la i millorar-ne l’eficiència

El Comú d’Ordino està portant a terme un am-
biciós projecte per desdoblar l’actual xarxa d’aigua 
des de Llorts fins a la coma de Soquer. Aquesta ac-
tuació inclou la col·locació de dos tubs nous, un de 
distribució i un altre de transport, mentre es manté 
en funcionament l’actual, que fa totes dues fun-
cions alhora. Aquesta modernització és necessària, 
ja que la xarxa actual data dels anys noranta i re-
quereix una renovació per millorar l’eficiència, per-

què si el mateix tub s’utilitza per transportar l’aigua 
i per servir-la als habitatges, es produeix inevitable-
ment una pèrdua de pressió, especialment als trams 
finals. I precisament aquests últims trams són els 
més poblats de la parròquia.

El projecte es durà a terme per fases, amb una 
inversió prevista de més d’un milió d’euros per a 
aquest 2025. El tram en el qual s’actuarà durant 

aquest exercici va des de l’inici del coll d’Ordino fins 
a la coma de Soquer. A més, aprofitant l’obertura 
de la rasa, es farà la separació d’aigües residuals, 
cosa que millora la gestió de l’aigua a la parròquia.

Dins d’aquesta inversió també es preveuen altres 
actuacions importants, com per exemple la renova-
ció de comptadors d’aigua tradicionals per uns d’in-
tel·ligents que poden enviar dades de consum de 
manera telemàtica, és a dir que les dades recollides 
es transmeten a través d’una xarxa de comunica-
cions segura fins a un centre de control. Això per-
met identificar fuites ràpidament i, per tant, evitar 
pèrdues d’aigua i costos addicionals. Així mateix, 
aquest any també s’actuarà per solucionar una fuita 
d’aigua controlada a l’altura del nucli antic de la 
Cortinada.

L’objectiu principal d’aquest projecte és millorar 
l’eficiència de la xarxa d’aigua de la parròquia, que 
tot i comptar amb reserves suficients, necessita una 
renovació abans que quedi obsoleta. Amb aquestes 
actuacions, el Comú d’Ordino demostra el seu com-
promís amb la modernització de les infraestructures 
i la millora de la qualitat de vida dels seus habitants.

Obres a la xarxa d’aigua potable que es van fer la primavera de l’any passat a l’entrada del poble d’Ordino.

Aquest any es desdoblarà un 
tram de la xarxa i es renovaran 

comptadors, entre altres accions
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Entrada al nucli antic de la Cortinada pel camí vell, una de les zones que cal arreglar.

La Clota Verda, on s’observa l’estretor de les voravies.

Ordino embellirà la parròquia amb nous 
projectes per al 2025

licitaran públicament un cop 
estiguin acabats. Aquestes ini-
ciatives, dissenyades per har-
monitzar modernitat i tradició, 
contribuiran a fer d’Ordino un 
lloc més atractiu i còmode per 
a tothom.

El Comú d’Ordino ha previst 
un pla d’embelliment per aquest 
any amb l’objectiu de millorar 
la qualitat de vida dels veïns i 
potenciar l’atractiu de les zones 
d’intervenció. Les actuacions, 
que combinen modernització i 
respecte pel patrimoni, se cen-
traran a la Clota Verda i a la 
Cortinada.

A la Clota Verda es preveu 
ampliar les voravies i instal·lar 
nous fanals de led, jardineres 
fixes i mòbils i d’altre mobilia-
ri urbà com papereres. També 
s’actualitzaran les reixes de re-
collida d’aigua pluvial, i la circu-
lació es reorganitzarà en sentit 
únic, tot amb un pressupost de 
650.000 euros.

A la Cortinada, les actuacions 
se centraran al nucli antic i com-
prenen el tram entre el segon 
pont i el camí vell. Es renovarà 
el paviment rústic tradicional, 
s’instal·larà nou mobiliari urbà 

i es millorarà l’enllumenat per 
destacar edificis emblemàtics 
com Cal Pal, la casa del Quart i 
Cal Batlle. El pressupost assignat 
és de 200.000 euros.

Els arquitectes del Comú tre-
ballen en els projectes, que es 
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Ludovic Albós: «Hem pogut planificar les 
inversions per als pròxims quatre anys»    
Ludovic Albós és actualment 
conseller de Finances, però en 
el mandat del 2011 al 2015 ja 
va ser conseller de la majoria, 
en aquella ocasió al capdavant 
de Recursos Humans, Adminis-
tració i Comunicació. Vuit anys 
després d’aquella experiència 
va tornar a la política comunal 
formant part de la candidatura 
d’ACO+Demòcrates+Indepen-
dents+SDP.

Després de vuit anys fora, per 
què va decidir tornar a la polí-
tica?
Vaig deixar-ho perquè, poc o 
molt, estar al Comú és intens i 
vaig decidir no continuar també 
per motius professionals, ja que 
a finals de mandat vaig canviar 
de feina i m’era molt complicat 
organitzar-me. I després em van 
fer una proposta que m’encaixa-
va i encara em quedaven ganes 
de tornar-hi.

En aquest mandat presideix una 
comissió potent, la de Finances.
De fet, va més d’acord amb el 
que jo faig, perquè de base 
soc economis-
ta comptable 
i, per tant, a 
Finances és on 
em sento més 
còmode, més 
que a Recursos 
Humans, Admi-
nistració i Comunicació. Per més 
que m’agradi la comunicació i 
en tingui nocions, perquè a em-
presarials també n’estudies, no 
és el meu camp i tinc la teoria 
però no la pràctica. I Finances sí, 
és potent perquè al final els di-
ners ho mouen tot, però quan és 
el que fas cada dia t’acaba cos-

ha calaix, sembla que puguis 
fer tot el que vols, però quan 
fas una planificació, i només cal 
anar a quatre anys vista amb 
el marc pressupostari, t’adones 
que d’aquests diners que tenim 
guardats, quan acabem el man-
dat pràcticament no en queda-
ran. I gastarem el calaix en les 
inversions que necessita la par-
ròquia i les despeses corrents, 
que estan pujant. 

Com a conseller de Finances, 
quina és la seva principal pre-
ocupació: els ingressos o l’aug-
ment de la despesa?
Totes dues coses. La despesa 
puja cada vegada més, especial-
ment pel que fa a la inversió, 
perquè els costos, sobretot en 
construcció i obra pública, s’han 
disparat tot i que semblava que 
s’havien de frenar, però de mo-
ment no ho han fet. Per tant, les 
inversions que haurem de fer 
seran molt més cares. I al ma-
teix temps, la despesa de fun-
cionament del Comú també va 
augmentant, perquè la inversió 
genera més necessitats. Tot això 
es combina amb una probable 
disminució dels ingressos. Ara 
mateix, aquest calaix que tenim 
ve donat gairebé tot per la cons-
trucció, i la previsió és que en un 
moment o altre frenarà. A més, 
a la parròquia d’Ordino, i en 
resposta també al que la pobla-
ció ens demana, el que hem fet 
és aprovar un pla d’urbanisme 
més restrictiu que contribuirà 
a reduir-la. Ara tenim un marc 
pressupostari fins al 2027 que 
ens permet fer front a tot el que 
hem planificat i deixar algun pe-
tit rèdit per al pròxim mandat, 
però acabarem gairebé a zero.

tant menys aquesta responsabi-
litat que no l’anterior.

Aquest és el segon pressupost 
que aproveu al mandat, i el pri-
mer que heu pogut treballar 
amb temps.
Sí, amb una mica menys de ce-
leritat que l’anterior, tot i que 
també ens vam agafar el nostre 
temps. En el pressupost el que 
compta són els diners de què 
pots disposar. En aquest cas te-
nim sort perquè disposem d’un 
mínim de tresoreria que ens per-

met treballar, 
no com quan 
havia estat an-
teriorment al 
Comú, que ve-
níem d’una cri-
si econòmica. 
Abans no te-

níem res, era l’època de les reta-
llades i tot era molt més difícil.

Com a mínim ara podem respi-
rar...
Sí, ara podem respirar i, al con-
trari, ara tenim disponibilitat i 
el que hem de fer és fins i tot 
frenar-nos. Perquè, com que hi 

El calaix que tenim ve 
donat gairebé tot per 

la construcció i la  
previsió és que es freni 

en els pròxims anys
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El Consell d’Adolescents demana més 
puntualitat en el transport públic

El primer Consell d’Adoles-
cents de les Valls del Nord s’ha 
celebrat a Ordino amb la par-
ticipació de joves d’Ordino i la 
Massana de l’Escola Andorrana 
de Segona Ensenyança d’Ordino 
i la presència dels cònsols d’amb-
dues parròquies. La millora del 
transport públic ha estat la pro-
posta més votada, especialment 
la necessitat que es respectin els 
horaris de la línia L5 i que les pa-
rades estiguin més resguardades. 
També s’ha plantejat la creació 
d’un espai de lleure per a joves 
els caps de setmana. Els cònsols 
s’han compromès a traslladar els 
neguits sobre el transport públic 
al Govern, a valorar millores i 
també a estudiar la possibilitat 
d’obrir els Punts Joves els caps de 
setmana. La pròxima sessió tindrà 
lloc al maig a la Massana.

Leia Elson Íngrid AleixJana Fernàndez

 És molt important per-
què tots nosaltres represen-
tem els joves i ens han triat 
perquè siguem nosaltres qui 
defensem les seves propos-
tes al Consell d’Adolescents 

i intentem que es puguin 
portar a terme.

Demanem un espai per 
poder relacionar-nos amb 
altres persones, ja que a 

fora, a l’hivern, fa molt fred 
i així podríem tenir un lloc 
acollidor a qualsevol de les 
dues parròquies els caps de 

setmana.

 Estem preocupats perquè 
els companys que viuen a 

Arinsal han d’agafar un bus 
fins a la Massana i després 
un altre fins a Ordino per 
arribar a l’escola, i trobem 

que és un problema perquè 
perden molt temps.
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Notícies breus
El Consell d’Infants proposa una brigada trimestral de neteja

Els alumnes de primària de les escoles Andorrana i Fran-
cesa d’Ordino van protagonitzar el primer Consell d’Infants 
del curs amb els cònsols Maria del Mar Coma i Eduard Betriu. 
Els estudiants van proposar recaptar fons per a Unicef amb la 
venda de clauers, repetir una bicicletada i fer una recollida 
de material escolar. També van suggerir crear una brigada 
trimestral de neteja, habilitar un espai d’esbarjo per a infants 
de 8 a 12 anys i organitzar algun acte o exposició on els pro-
tagonistes fossin els treballs artístics dels mateixos infants per 
tal de fomentar la creació artística. A més, el cònsol menor va 
anunciar que ja és una realitat una petició feta en un consell 
anterior i que consisteix a il·luminar les parades de bus de 
manera sostenible, amb la instal·lació de panells solars.

Ariadna Fenés, corredora de curses de muntanya i 
membre de la Federació de Muntanyisme d’Andorra, va 
rebre del Comú d’Ordino un emotiu homenatge per la 
seva trajectòria esportiva. L’acte es va celebrar a la sala 
del Consell amb la presència dels cònsols, Maria del Mar 
Coma i Eduard Betriu, els consellers de la majoria i la 
minoria, representants de la Federació i familiars. Coma 
va posar en valor el seu esforç i constància i les seves 
fites en competicions internacionals. Fenés va agrair el 
suport rebut al llarg de la seva carrera i va destacar la 
importància de fomentar l’esport a totes les edats.

Aquest mes de febrer han començat les obres de la 
nova zona ludicoesportiva d’Ordino, situada al costat 
del Centre de Segona Ensenyança. Aquest projecte, fruit 
d’un procés participatiu entre els joves, té com a ob-
jectiu crear un espai polivalent que promogui l’activi-
tat física i el lleure, especialment entre els adolescents. 
La nova instal·lació inclourà una pista esportiva i llits 
elàstics a més d’una àrea d’estada amb mobiliari urbà 
adaptat per al descans i la socialització.

El projecte s’emmarca dins del pla del Comú per mi-
llorar els espais públics i oferir instal·lacions modernes 
que responguin a les necessitats dels veïns i els visitants. 
Les obres, adjudicades a l’empresa Occitalia SLU, tenen 
un termini d’execució de tres mesos.

Les obres de la nova zona ludicoesportiva han començat al febrer

Ordino homenatja Ariadna Fenés per la seva trajectòria esportiva
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La Nit de la Candela d’Ordi-
no ha estat guardonada amb el 
premi al millor projecte o inicia-
tiva empresarial en la 2a edició 
de la Festa del Comerç organit-
zada per la Cambra de Comerç. 
Aquest reconeixement fa valdre 
la seva proposta creativa i inno-

des del Departament de Cultura, 
amb la col·laboració d’altres de-
partaments i voluntaris, ha acon-
seguit consolidar-se any rere any. 
Així, la Nit de la Candela, que se 
celebra al voltant del solstici d’es-
tiu, s’ha convertit en una de les 
activitats més singulars i espera-
des de la parròquia. Aquella nit 
no s’encenen els llums del nucli 
antic i més d’onze mil espelmes 
il·luminen els carrers creant una 
ambientació màgica, que dona 
una altra dimensió a la bellesa 
arquitectònica d’alguns racons 
del poble. A aquest espectacle 
visual s’hi afegeixen actuacions 
musicals i artístiques en diferents 
localitzacions, que l’acaben de 
convertir en una experiència 
inoblidable. És una iniciativa pú-
blica que compta amb el suport 
d’empreses i institucions, entre 
les quals destaca el patrocini 
d’Andbank i Nord Andorrà. 

Més de 150 persones, entre 
representants institucionals, as-
sociacions de comerciants i pro-
fessionals del sector, van assistir 
a la cerimònia de lliurament de 
premis de la Cambra de Comerç.

vadora en diversos àmbits i l’ex-
periència única que ofereix en 
combinar tradició, arquitectura 
i art.

El projecte es va iniciar fa cinc 
anys al Comú d’Ordino sota el 
mandat de Josep Àngel Mortés 
i Gemma Riba. Impulsat i liderat 

La cònsol M. del Mar Coma rep el guardó de mans de la ministra d’Economia.

La Nit de la Candela, millor iniciativa 
empresarial a la Festa del Comerç

© SFGA/CEsteve
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La 32a edició de la Mostra Gastronòmica 
aconsegueix una participació rècord 

El Comú entrega el xec amb la recaptació 
solidària de la Mostra a la Creu Roja 

La cònsol major d’Ordino, Ma-
ria del Mar Coma, va fer entrega 
al director de la Creu Roja, Jordi 
Fernández, d’un xec per valor 
de 850,30 € amb la recaptació 
de la 32a Mostra Gastronòmica 
feta amb finalitats solidàries. 
Fernández va indicar que desti-
narà els diners a finançar els pro-
ductes alimentaris de la botiga 
solidària.

La 32a edició de la Mostra Gastronòmica d’Ordi-
no va tancar amb un gran èxit de participació. Tres-
cents setanta comensals van gaudir de les propostes 
de dotze restauradors locals i quatre del Pirineu. Du-
rant la Mostra, celebrada el 10 de novembre, els as-
sistents van poder votar el millor plat tradicional i el 
més original mitjançant un codi QR, una votació que 
va superar el rècord de participació, amb 472 vots.

El guardó al millor plat tradicional va ser per al 
Lycée Comte de Foix mentre que l’ABBA Ordino Ba-

bot Hotel va guanyar en la categoria de plat més 
original.

A més, les activitats complementàries, com el Saló 
Gourmet i els tallers del GastroLab, van tenir molt 
bona acollida tot el cap de setmana. 

La cònsol major, Maria del Mar Coma, va agrair 
als restauradors i al públic la seva fidelitat i va  des-
tacar la transversalitat i internacionalització de la 
Mostra gràcies a Menja’t Andorra i la Generalitat 
de Catalunya.

Gent degustant i comprant el producte exposat al Saló Gourmet de la Mostra.
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La tècnica de la pedra seca: patrimoni 
immaterial i eina de futur a Ordino

L’escalador Albert Segura protagonitza el Dia  
Internacional de les Muntanyes

pecuàries, construïdes amb pe-
dra seca, com murs de prats de 
dall, cabanes de pastors i altres 
elements que parlen de la vida 
tradicional als nostres paisatges.

En el vessant més operatiu, 
el Comú té contractat un equip 
especialista de tres persones que 
du a terme diferents tasques de 
reconstrucció. A Sorteny, per 
exemple, s’ha restaurat un mur 
de pedra seca al prat de dall, un 
espai ecològicament valuós i molt 
visitat, i dues cabanes de pastor. 
Al Comís Vell s’ha començat a re-
construir un mur sota supervisió 
arqueològica i es preparen futurs 
projectes interpretatius que per-
metin als visitants comprendre 
millor com s’organitzava la socie-
tat a Ordino quan depenia dels 
recursos de la muntanya.

Aquestes iniciatives s’amplien 
a altres àrees com ara el mante-
niment d’infraestructures públi-
ques fetes amb pedra seca o mi-
llores en l’accessibilitat d’alguns 
camins emprant aquesta tècnica 
tradicional.

El mes de desembre, la tècni-
ca de la pedra seca d’Andorra va 
rebre un nou impuls amb la seva 
inclusió en la Llista representati-
va del patrimoni immaterial de la 
UNESCO. Aquest reconeixement 
fa valdre una pràctica ancestral, 
fonamental per entendre l’orga-
nització i la sostenibilitat de les 
nostres muntanyes, i reafirma el 
compromís del Comú d’Ordino 
per conservar aquest llegat.

Ordino va commemorar el 
Dia Internacional de les Mun-
tanyes l’11 de desembre amb 
un acte destacat a l’Auditori 
Nacional protagonitzat per l’es-
calador Albert Segura. Organit-
zat pel Comú d’Ordino amb el 
suport de la UNESCO i el Minis-
teri d’Educació, l’acte va inclou-
re la projecció del documental 
Jordània Non Stop. Segura va 
transmetre al públic valors com 
la resiliència, la passió i la cons-
tància, i va destacar l’esport com 

una eina poderosa per superar 
adversitats. 

D’altra banda, fins al 26 de 
febrer els comuns d’Ordino i 
la Massana organitzen el Cicle 
de Cinema de Muntanya i de 
Viatges. Aquesta edició oferirà 
vuit sessions repartides entre el 
Centre de Congressos d’Ordino 
i el teatre de les Fontetes de 
la Massana, amb conferències, 
projeccions i col·loquis dedicats 
a històries d’aventura i supera-
ció personal. 

A la parròquia, el treball amb 
pedra seca no és només un record 
del passat, sinó una part essencial 
de la gestió actual del territori. 
Des del 2014, el Comú col·labora 
amb la Universitat Autònoma de 
Barcelona i el Ministeri de Cul-
tura en l’inventari del patrimo-
ni arqueològic d’alta i mitjana 
muntanya. Les campanyes han 
permès documentar nombroses 
estructures, principalment agro-

Tècnics treballant al mur de pedra seca de Sorteny.
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Relacions institucionals
Els cònsols d’Ordino, Maria 

del Mar Coma i Eduard Betriu, 
van rebre al desembre Anna Vi-
llas, presidenta de Càritas Andor-
rana, i mossèn Pepe Chisvert, 
consiliari de l’entitat. Villas va 
assumir el càrrec al juliol. 

Aquests últims mesos tam-
bé han participat en actes com 
l’entrega d’un xec de 4.632 € a 
Unicef, recaptats a les marxes 
populars “Mou-te”, han assistit 
a la recepció nadalenca del co-
príncep i a la presentació de la 
Saison Culturelle a l’ambaixada 
francesa.

Anna Villas, presidenta de Càritas Andorrana, i Maria del Mar Coma,  
cònsol major, en un moment de la trobada a Casa Comuna.

La cònsol, com a representant dels set comuns,  
juntament amb la ministra d’Esports, fa entrega  

del xec de la recaptació de Mou-te a Unicef.

Els cònsols amb Antoni Fiñana, membre del Consell Supe-
rior de la Justícia, i Xavier Coma, president de l’Associació 

de Pagesos i Ramaders d’Andorra, durant la recepció  
de Nadal que ofereix el copríncep al Palau Episcopal.

La cònsol major d’Ordino, Maria del Mar Coma, a la presentació de la Saison Culturelle de l’ambaixada  
francesa que va oferir l’ambaixador, Jean-Claude Tribolet, a les autoritats del país.

© SFGA/JAViladot
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La primera visita oficial dels 
síndics generals a Ordino va te-
nir lloc el 27 de novembre. Els 
cònsols de la parròquia, Maria 
del Mar Coma i Eduard Betriu, 
van estar acompanyats, en re-
presentació del Consell de 
Comú, del conseller major, Àlex 
Gaspà; el conseller de Finances, 

Ludovic Albós, i la consellera 
d’Administració General, Cristi-
na Montolio, a més del conseller 
de la minoria Enric Dolsa.

En el seu discurs de benvin-
guda, la cònsol major va fer 
esment de la bona entesa en-
tre institucions i va felicitar els 
síndics per la seva disposició dia-

logant i l’actitud oberta amb la 
societat civil demostrada durant 
la legislatura. També va voler fer 
un agraïment exprés a la dedi-
cació i participació de la subsín-
dica, Sandra Codina, en la vida 
de la nostra parròquia.  

El síndic, Carles Ensenyat, en 
el seu discurs va introduir temes 
de gran rellevància per a la si-
tuació actual, com les Finances 
de l’Estat, el creixement de l’Ad-
ministració pública, la necessitat 
d’una millor distribució salarial 
o el debat per l’ingrés a la Unió 
Europea. Ensenyat es va mostrar 
obert a rebre les aportacions i 
les inquietuds dels comuns que 
puguin millorar els textos legals. 
Els cònsols van introduir la ne-
cessitat de replantejar els recur-
sos humans, tècnics i econòmics 
que comporta el desplegament 
legislatiu pels comuns. Coneixe-
dors de la seva sensibilitat en-
vers la cultura i la història, la vi-
sita a la parròquia es va centrar 
en el patrimoni artístic i cultural 
d’Ordino i Riberamunt. El Comú 
va comptar amb la complicitat 
de l’Àrea de Museus i Monu-
ments del Govern d’Andorra.

Coma destaca la bona entesa entre institucions 
en la primera visita dels síndics aquest mandat
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L’1 de febrer, l’Esbart Valls del Nord va celebrar 
el seu 13è festival a l’Auditori Nacional d’Andor-
ra amb l’espectacle Efecte Pitavola. L’actuació va 
comptar amb la participació d’una cinquantena 
de ballarins i una il·luminació dissenyada per Jai-
me Pablo Díaz, director de la companyia Nova 
Galega de Danza. La música en directe va ser a 
càrrec del Trio Daura, Manu Suárez i Eugènia Co-
rreia. Les entrades solidàries van recaptar fons per 
a l’Associació Projecte Vida.

El Comú d’Ordino ha demos-
trat un ferm compromís amb la 
participació ciutadana al llarg del 
2024. Més enllà del procés par-
ticipatiu per decidir com seria 

la nova zona ludicoesportiva al 
costat de l’escola de secundària, 
s’han dut a terme nombroses ini-
ciatives per involucrar els veïns 
en la presa de decisions. Entre 

aquestes accions destaca l’en-
questa sobre la prova pilot del 
bus al coll d’Ordino, que ha per-
mès adoptar noves freqüències, 
i l’ampliació d’horaris del CEO, 
gràcies a una petició col·lectiva 
dels socis. També s’han orga-
nitzat taules de dinamització 
turística amb empreses locals i 
reunions amb veïns per millorar 
esdeveniments com la Trail 100. A 
més, s’han fet enquestes al Parc 
Natural de Sorteny i s’ha prepa-
rat el Consell de Joves. Aquestes 
accions reflecteixen la voluntat 
del Comú de situar el ciutadà al 
centre de les seves polítiques, fo-
mentant una comunitat més par-
ticipativa i cohesionada.

El 21 de desembre, al Prat de Call d’Ordino, es 
va representar la farsa burlesca de l’Ossa d’Ordi-
no. L’última ossa d’Ordino i El despertar de l’osse-
ta van reunir 27 intèrprets i van incorporar nous 
diàlegs crítics amb l’actualitat, molt centrada en 
la tensió immobiliària.

La nova pell de l’Ossa, dissenyada per Pau Fer-
nández, va ser un dels punts destacats. Els grallers 
i tabalers dels Castellers d’Andorra van acompa-
nyar l’acte amb la seva música festiva.

‘Efecte Pitavola’ a l’Auditori Nova pell per a l’Ossa d’Ordino

El Comú d’Ordino, compromès a posar  
el ciutadà al centre de les polítiques
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Gent gran

A les portes de les festes de Nadal, la nostra gent gran va cele-
brar el tradicional dinar de Nadal i el quinto, organitzats pel Comú, 
als quals van assistir més de seixanta persones. Enguany es va fer a 
l’Hotel Bringué del Serrat. La jornada va transcórrer amb molt bon 
ambient, somriures i retrobaments. També hi eren les autoritats 
de la parròquia -la cònsol major, el cònsol menor, i consellers de la 
majoria i la minoria- i mossèn Joan Fenosa, que van fer d’aquest 
dia una veritable celebració de comunitat i tradició. Els àpats en 
comunitat són una manera excel·lent d’estrènyer llaços, per això 
l’experiència es repeteix en diferents moments de l’any, com ara per 
Sant Antoni. En aquest cas, el dinar es va celebrar a la Casa Pairal 
i no va ser tan multitudinari, però una trentena de persones entre 
usuaris i autoritats van degustar la tradicional escudella.

El dinar de Nadal de la gent gran aplega més de seixanta comensals

Els responsables del projecte Aptitude van fer aquest 
gener una xerrada informativa per a la gent gran a la 
Casa Pairal d’Ordino. Aquesta iniciativa forma part dels 
esforços per començar a implementar el projecte a la 
parròquia i donar-ne a conèixer el funcionament i els 
seus beneficis. Durant la sessió, els responsables del pro-
jecte van explicar que Aptitude contribueix a millorar la 
qualitat de vida de les persones grans mitjançant un en-
focament integral que inclou el seguiment de la salut, 
la promoció de l’autonomia i la prevenció de situacions 
de vulnerabilitat. L’estudi, que ja ha començat a la par-
ròquia, inclou una avaluació de les capacitats físiques, 
cognitives i psicològiques de les persones grans. 

El projecte Aptitude fa els primers passos per implantar-se a Ordino

«Tot just després de tornar a posar en marxa l’Associació de la 
Gent Gran d’Ordino, vam organitzar conjuntament amb l’Esbart Valls 
del Nord el Quinto de Nadal, perquè molta gent ens ho demanava. 
La Junta actual, amb molt entusiasme, vam dedicar-hi molts esforços 
perquè fos una festa de i per al poble. Un dels objectius d’aquest any 
va ser introduir llibres d’Andorra i d’escriptors del país als lots per 
donar a conèixer una mica més la nostra cultura. 

També volem aprofitar aquest espai per donar les gràcies al Comú, 
a totes les institucions i a totes les empreses i particulars que han 
col·laborat en la iniciativa i a fer que fos un gran èxit! 

Des de l’Associació continuarem treballant per millorar la qualitat 
de vida i dinamitzar la gent gran de la nostra parròquia.»

Gràcies a tots 
per fer que el  
retorn del  
Quinto hagi  
estat tot un èxit
Lourdes Riba, 
presidenta
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L’Esbart Valls del Nord amb l’espectacle amb  
què es van encendre els llums de Nadal.

Jonaina Salvador va protagonitzar, amb Jordi Barceló al piano,  
el concert de nadales de l’encesa de llums de Nadal.

L’espectacle Les Jouets va servir per inaugurar la Fira de Nadal al carrer Major d’Ordino.

El Jove Ballet d’Andorra actuant durant la Fira de Nadal.

Un any més, Ordino ha celebrat les festes de Na-
dal amb una programació plena de màgia i activitats 
pensades per a tots els públics, des de la Fira de Nadal, 
celebrada del 6 al 8 de desembre, fins al dia de Reis.
La Fira, amb una vintena de parades i un munt d’ac-
tivitats, va omplir de vida el carrer Major i la plaça de 
la Closa. L’encesa de llums, que va donar el tret de 
sortida oficial a les festes, va ser un moment especial, 
amb l’actuació de l’Esbart Valls del Nord i una emoti-
va cantada de nadales protagonitzada per la soprano 
Jonaina Salvador i el pianista Jordi Barceló.

Els més petits van viure amb entusiasme la festa 
del tió, l’arribada del Pare Noel i també la dels Reis 
d’Orient amb la representació d’Els Pastorets.

Les festes de Nadal omplen Ordino 
d’il·lusió i activitats per a tothom
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La Coral Casamanya i la Coral Piulets  
van fer un concert conjunt de nadales.

La segona edició de la cursa La Llufa  
va comptar amb una cinquantena  

de participants.

L’església parroquial d’Ordino va acollir durant les festes de Nadal el concert de Gospel Colours, el quartet format  
per Pau Sastre, Clara Sallago, Gemma Abrié i Javier Canales.

Els nens de la parròquia van tornar a fer cagar el tió el dia 24  
de desembre amb l’animació del grup Xip Xap.
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Els Reis d’Orient van visitar la Casa Pairal, juntament  
amb les autoritats, i es van fer fotos amb els padrins. 

El Pare Noel va recollir la vigília de Nadal  
les cartes dels infants a la plaça Major.

Els Reis d’Orient a la seva carrossa durant  
la cavalcada cap a la plaça Major.

Els Reis d’Orient entrant a l’ACCO, on rebran  
la clau de la parròquia de mans de la cònsol.

El Pare Noel, envoltat d’infants i famílies, es dirigeix  
cap a la plaça Major la vigília de Nadal.

Infants de la parròquia participen en la representació d’Els Pastorets  
a l’ACCO, amb la presència dels Reis d’Orient.
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Concerts AFO

Sopa de Cabra va omplir 
l’Auditori Nacional d’Andorra 
en els dos concerts que va pro-
tagonitzar el 28 i 29 de novem-
bre organitzats per l’Associació 
Festivals d’Ordino, integrada 
pel Comú i Creand Fundació. La 
formació liderada per Gerard 
Quintana va interpretar els nous 
temes d’Ànima i els seus grans 
clàssics, com «El far del sud» o 
«L’Empordà», amb els quals van 
fer aixecar el públic.

Sopa de Cabra

Fratelli La Strada, el duet 
format per Anna Garcia Alba i 
Antonino d’Antoni, va presen-
tar aquest desembre el seu disc 
El Bosc a l’església parroquial 
d’Ordino. Amb un estil que 
fusiona folk i pop, el duo va 
interpretar temes inspirats en 
la natura i amb tocs reivindica-
tius. L’actuació, organitzada per 
l’Associació Festivals d’Ordino, 
va marcar l’estrena a Andorra 
d’aquest treball cent per cent 
andorrà, coproduït pel Govern 
d’Andorra i distribuït per la dis-
cogràfica SEMM.

Fratelli La Strada

L’Orquestra Nacional Clàs-
sica d’Andorra (ONCA) va ofe-
rir l’1 de gener el tradicional 
Concert d’Any Nou a l’Auditori 
Nacional d’Andorra sota el tí-
tol Els clàssics d’Any Nou. De 
Rossini a Strauss. 

L’actuació va combinar 
humor i música clàssica sota 
la direcció d’Albert Gumí. El 
concert, organitzat pel Comú 
d’Ordino i Creand Fundació, va 
ser un èxit.

ONCA

© Jean Luc Herbert

© Jean Luc Herbert

© Jean Luc Herbert
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Febrer

COTA 1.300 Après-ski  
Retronika lounge music  
i concert de The Swing Girls 
de 16.30 a 20.30 h  
a la plaça de la Closa

AQUEST CARNESTOLTES 
FEM LA MOSCA!  
Activitat gratuïta per a nens i 
nenes de totes les edats, amb 
inscripció prèvia al 344506 

EXPLORA, Cicle de Cinema  
de Muntanya i de Viatges
ART 20 
21 h a l’ACCO 

EXPLORA, Cicle de Cinema  
de Muntanya i de Viatges
Japó, entre la tradició  
i la modernitat
21 h al Teatre de les Fontetes, 
la Massana 

PENJADA DEL CARNESTOLTES
i ball amb Manel Soriano,  
xocolatada i vi calent
17 h a la plaça Major 

EXPLORA, Cicle de Cinema  
de Muntanya i de Viatges
InExtremis, una aventura
vertical al límit 
21 h a l’ACCO 
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Dilluns17
COTA 1.300 Après-ski 
Retronika lounge music  
i concert d’Anyway 
de 16.30 a 20.30 h  
a la plaça de la Closa

EXPLORA, Cicle de Cinema  
de Muntanya i de Viatges
El viaje de la vida al filo  
de lo imposible 
21 h al Teatre de les Fontetes, 
la Massana 

CARNESTOLTES ESCOLAR 
Rua pel carrer Major amb  
la Batucada Insects i ball 
a la plaça de Prat de Call 10 h

Dissabte22

Dimecres

Divendres
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COTA 1.300 Après-ski 
Retronika lounge music  
i concert d’Antònies Darkness 
de 16.30 a 20.30 h  
a la plaça de la Closa

JAM EXTREM JUNIOR FWT
Competició de les joves  
promeses del freeride  
a Ordino Arcalís

SANT JORDI 
Berenar i Quinto
17 h a la Casa Pairal

CARAMELLES
12 h pels carrers del poble 
d’Ordino 

CARNESTOLTES
Crema del Carnestoltes  
i sardinada popular
Preu: 2 € 
19 h a la plaça Major

COTA 1.300 Après-ski 
Retronika lounge music  
i concert de Moonstation 
de 16.30 a 20.30 h  
a la plaça de la Closa

Dissabte

Dissabte i 
diumenge
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Dimecres5

Dissabte1

Març

Abril

Contrabandistes 
12 h a la plaça Major

Repartiment de brou  
i carn d’olla  
13 h a la plaça Major

Ball de disfresses infantil 
amb l’espectacle  
Que comenci la gresca,  
xocolatada i coca
16 h a la plaça Major

CARNESTOLTES

Dilluns3
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Bartumeu Gabriel: «M’agradaria poder 
competir en uns jocs olímpics d’hivern» 

Bartumeu Gabriel és d’Ordino. 
Hi ha viscut sempre, però ara 
passa gairebé més de mig any 
fora entrenant i competint. Es 
va posar els esquís per primer 
cop quan tenia dos o tres anys, 
acompanyat del seu pare i el seu 
tiet, que el van iniciar en el món 
de la neu. Més endavant va con-
tinuar a l’Esquí Club d’Andorra, 
on va començar a entrenar i a 
créixer en l’esquí alpí. Als 12 
anys va començar la tecnifica-
ció i als 16 va entrar a l’equip 
nacional de la FAE i es va pro-
fessionalitzar. Actualment té 25 
anys i competeix en curses FIS i 
Copa d’Europa en la categoria 
absoluta.

Esquies des de ben petit, però 
com va ser la decisió de dedi-
car-t’hi professionalment?
De petit feia molt esport, una 
mica de tot, waterpolo, fut-
bol..., però el que més m’agra-
dava era l’esquí, per l’entorn i 
les muntanyes. Tot el que vivia 
esquiant m’agradava moltís-
sim i als 16 anys es va decantar 
la balança per entrar a la FAE 
i provar aquesta oportunitat 

Personalment treballo molt ac-
tivament amb la meva psicòlo-
ga, el seu centre de salut també 
em patrocina i és un punt fo-
namental. Si la part mental no 
està bé, arrossega el físic, i si el 
físic no està del tot bé, la ment 
et pot ajudar. L’esforç mental 
per a qualsevol atleta que com-
peteix és molt important. Cal 
mantenir el cap fred, mante-
nir el focus, gestionar pressió i 
nervis. Són entrenaments invi-
sibles, però a la llarga s’acaba 
demostrant la seva eficàcia amb 
resultats.

I tot això deu ser encara més 
important quan has de fer front 
a una lesió com t’ha passat a tu.
Ha estat un any complicat. Una 
lesió sempre desestabilitza, 
però gràcies a la feina amb tots 
els professionals, l’equip i la fa-
mília es noten els resultats. Estic 
molt content, estic aconseguint 
podis i estic en el meu millor 
rànquing.

Quins objectius de futur et mar-
ques?
Per mi seria un objectiu clarís-
sim competir en uns jocs olím-
pics d’hivern. Per als del 2026 ho 
veig una mica just, però els del 
2030 seria una fita factible que 
m’encantaria. També m’agra-
daria ser estable dins els trenta 
millors de la Copa del Món en 
gegant i eslàlom.

I a curt termini?
Acabar dins els 150 millors del 
món en aquestes dues discipli-
nes tècniques i, si fos possible, 
assolir algun resultat dins el top 
30 a la Copa d’Europa aquesta 
temporada i la següent.

única de poder compaginar 
l’esport i l’estudi, que no podia 
desaprofitar.

Dedicar-se a la competició ja 
des de jovenet requereix molt 
esforç.
Sí, demana molta dedicació, 
però soc de les persones que 
pensa que quan ets un nen res 
se’t fa pesat perquè tens ener-
gia per tot. Per mi no era un 
sobreesforç, ho era més per als 
meus pares. Jo estava encantat 
de llevar-me d’hora per anar a 
entrenar. Amb els anys ja vas 
sent més conscient que hi ha 
molt esforç, molta dedicació i 
moltes hores d’entrenament i 
repetició per arribar a un bon 
nivell.

Has hagut de fer sacrificis per 
arribar on ets?
Sí, sobretot en la part social, que 
és la que en surt més afectada. 
En general qualsevol esportista 
d’elit diria el mateix; no pots 
dedicar temps als amics, a la fa-
mília, perquè has de dedicar-lo 
al treball físic, mental i tècnic. 
La principal eina de treball és 
el meu cos, i l’he de mantenir 
en molt bon estat. I sí, compor-
ta sacrificis en la repartició del 
temps. 

Parles de l’entrenament físic 
però també del mental. És im-
portant, aquesta part?

Hi ha molt esforç, 
dedicació i moltes 

hores d’entrenament 
per arribar a un bon 

nivell
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